
3 w w w . F a r h e e k h t e g a n . i r به گفته رئیس دانش�گاه آزاد اس�امی، هیچ کمبودی برای افزایش حقوق و دس�تمزد کارکنان برای
سال آینده وجود ندارد و بودجه دانشگاه ها بودجه ای متعادل است. حمید میرزاده که با مهر گفت وگو 
می کرد  گفت: »بودجه هایی که امسال در هیات های امنای دانشگاه ها تصویب کردیم، همه بودجه های 
تراز هزینه و درآمدهاست و ما بودجه بدون کسری به هیات امنای مرکزی می بریم.« رئیس دانشگاه 
آزاد اس�امی درباره کس�ری بودجه پارسال دانش�گاه آزاد اسامی نیز گفت: »پارس�ال برای بودجه 
1۳۹۳ تقریبا هزار و 100 میلیارد تومان کسری بودجه داشتیم ولی برای سال ۹۴ با توجه به افزایش 

درآمد های دانشگاه مخصوصا در بخش تحصیات تکمیلی بودجه متعادلی را به هیات امنا بردیم.«

کسری بودجه ای برای افزایش حقوق و دستمزدها نداریم
دانشــــــگاه

حمید میرزاده به دانشگاه آزاد اسامی ماموریت داد

فراخوان دانشگاهیان برای فرونشاندن ریزگردها

گردوغبار، این میهمان ناخوانده چندی 
است که نفس مردم خوزستان را تنگ 
کرده است؛ البته پدیده ریزگرد داستان 
ام��روز و دیروز نیس��ت و چندس��الی 
اس��ت که گریب��ان مناط��ق مختلفی از 
کش��ور را گرفته است. اما در این میان 
سهم مردم استان خوزستان و شهرهای 
اه��واز، آبادان و خرمش��هر، بیش��تر از 
مردم دیگر اس��تان ها ب��وده؛ به گونه ای 
که زندگی آنها با چالش های اساس��ی 

مواجه شده است. 
در روزه��ای اخیر باز هم ریزگردها به 
منطقه خوزس��تان هج��وم آورده اند، تا 
جایی که وضعیت به مرز بحران رسیده 
اس��ت. توفان ش��دید ش��ن به همراه 
غبارهای حاص��ل از تالاب هورالعظیم 
و غب��ار محل��ی در دو هفته گذش��ته 
زندگی را در خوزس��تان و به خصوص 
برای مردم ش��هر اهواز سخت کرده و 
موجب ایجاد وضعی��ت اضطراری در 

این شهر شده است. 
مش��کل ریزگردها به ح��دی افزایش 
یافت��ه که مردم حت��ی فاصله دو متری 
خ��ود را به س��ختی می بینند و به گفته 
مس��ئولان محیط زیس��ت قب��ل ازظهر 
چهارش��نبه 22 بهمن، در ش��هر اهواز 
پدیده ریزگردها ش��دید بوده اس��ت. 
البت��ه تنگی نف��س تنها مش��کل مردم 
این مناطق نیس��ت؛ قطع ب��رق و قطع 
آب از دیگر مش��کلات به وجود آمده 
اس��ت. فراگیرش��دن پدیده ریز گردها 
و مش��کلات آن اظهارنظرهای زیادی 
را به دنبال داش��ته اس��ت و بسیاری از 
مس��ئولان به فکر راهی برای حل این 

مشکل هستند. 
در همین راس��تا ش��امگاه چهارشنبه، 
رئی��س دانش��گاه آزاد اس��لامی نی��ز 
ابراهی��م  ب��ه  خط��اب  نام��ه ای  در 
این  پژوهشی  معاون  واشقانی فراهانی، 
دانش��گاه، از او خواست تیمی متشکل 
از دانشمندان و محققان داخل و خارج 

دانش��گاه آزاد اس��لامی را برای تبیین 
راهکاری ف��وری و علمی جهت حل 
اس��تان خوزستان  ریزگردهای  معضل 

تشکیل دهد. 
در نام��ه حمی��د میرزاده آمده اس��ت: 
»نظ��ر به اینک��ه پرداختن دانش��گاه به 
حل معضلات جامعه و کشور بسیار با 
اهمیت است، مقتضی است با تشکیل 
گروهی از دانشمندان و محققان داخل 

و خارج دانش��گاه برای پیدا 
کوتاه،  راه حل ه��ای  ک��ردن 
می��ان و درازم��دت غلبه بر 
مشکل زیست محیطی منطقه 
خوزس��تان برای فرونشاندن 
از طریق اجرای  ریزگرده��ا 
پروژه ه��ای تحقیقات��ی ک��ه 
تاکن��ون اجرا ول��ی عملیاتی 
نشده، در اس��رع وقت اقدام 

شود. 
ای��ن اق��دام علاوه ب��ر اینکه 
مرض��ی رض��ای باریتعال��ی 
اس��ت، یک وظیف��ه ملی و 
میهنی نیز هس��ت و دانشگاه 
آزاد اس��لامی ب��ا توج��ه به 
فلس��فه وجودی تشکیل آن 
و وظای��ف ذات��ی موظف به 

جدی��ت و پیگیری در ای��ن امر حیاتی 
است. 

اس��تاندار محترم خوزس��تان  مس��لما 
و س��ازمان محیط زیس��ت نی��ز در این 

خصوص با دانشگاه همکاری خواهند 
ک��رد. لطفا از نتیجه اقدامات مس��تمرا 

اینجانب را آگاه فرمایید.«

  شروع کار تیم تحقیقاتی 
 دانشگاه آزاد اسلامی 

درباره معضل ریزگردها
معاون پژوهش��ی و فناوری دانش��گاه 
آزاد اس��لامی نی��ز بلافاصل��ه پس از 
خوان��دن نام��ه رئی��س این 
دانش��گاه مبنی ب��ر تش��کیل 
تیمی ب��رای حل این معضل 
دستورات لازم برای تشکیل 
کارگروه ویژه را صادر کرد. 
فراهانی  واش��قانی  ابراهی��م 
ای��ن خب��ر را در گفت وگو 
با فرهیخت��گان اعلام کرد و 
گفت: »به مدیران پژوهش��ی 
دانشگاه آزاد اسلامی دستور 
داده ش��د تا تمام افرادی که 
با این موضوع مرتبط هستند 
را فراخوان کرده و کارگروه 
وی��ژه نیز تش��کیل ش��ود و 
نتایج تم��ام تحقیقاتی که در 
این زمینه انجام ش��ده است 
اع��م از پروژه های تحقیقاتی 

و پایان نامه ارائه شود.« 
او همچنی��ن خبر داد از تمام مطالعاتی 
که در این زمینه انجام می ش��ود چه در 
زمینه پژوهش��ی و چه رساله دکتری و 

پایان نامه ارش��د حمایت خواهد ش��د. 
واش��قانی فراهانی گفت ک��ه در واحد 
خوراس��گان نیز برنامه هایی برای این 
موضوع تهیه ش��ده اس��ت که قرار بر 
این اس��ت س��وابق آن ب��رای معاونت 
پژوهشی ارسال شود تا بررسی شود از 
ماده ای که تولید کرده اند می توان برای 
کاهش ریزگرد ها استفاده کرد یا خیر. 

  از ورود دانشگاه آزاد اسلامی 
 برای مقابله با ریزگردها 

استقبال می کنیم
درهمین راستا احمدرضا لاهیجان زاده، 
مدی��رکل حفاظ��ت از محیط زیس��ت 
اس��تان خوزس��تان هم از اقدام حمید 
میرزاده درباره کمک های دانشگاه آزاد 
اس��لامی به حل معض��ل ریزگردها در 
خوزس��تان تش��کر کرد و گفت که از 
ورود دانشگاه آزاد اسلامی برای مقابله 

با ریزگردها استقبال می کنیم. 
او گفت: »در جلس��ه ای ک��ه هفته قبل 
ب��ه ریاس��ت دکتر ابتکار و به دس��تور 
رئیس جمهور تش��کیل شد و معاونین 
وزرای نفت، جهاد کش��اورزی و نیرو 
ه��م در این جلس��ه حضور داش��تند، 
قرار شد یک کمیته علمی در کنار این 
دانشگاه های  محوریت  با  وزارتخانه ها 
اس��تان خوزستان و با هدف بهره گیری 
از تمامی پتانس��یل ها تش��کیل ش��ود. 
بخش دیگری که دانشگاه آزاد اسلامی 
می تواند به آن ورود پیدا کند کارگروه 
مل��ی مقابله با گردوغبار اس��ت که به 
ریاس��ت مع��اون اول رئیس جمهوری 
فعال ش��ده اس��ت. این کارگروه یک 
کمیت��ه علم��ی دارد ک��ه ب��ا حض��ور 
اس��تادان دانش��گاه ها، آم��اده دریافت 
نظرات و پیشنهادات است. این کمیته 
پژوهش ه��ای پیش��نهادی را دریافت 
اعتب��ار می کن��د و  تامی��ن  ک��رده و 
دانشگاه آزاد اسلامی نیز می تواند در 
این قضیه ورود ک��رده و کمک کند. 
ب��ه هرح��ال م��ا در کل از این اقدام 
دانشگاه آزاد اسلامی استقبال می کنیم 
تا همه به میدان بیایند و ایده بدهند تا 
بتوانیم به صورت اصولی و علمی کار 

را پیش ببریم.«

به میزبانی واحد بوشهر دانشگاه آزاد اسامی

 دومین اردوی سراسری
تشکل های دانشجویی برگزار شد

دومین اردوی سراس��ری تشکل های دانشجویی دانش��گاه آزاد اسلامی آغاز شد. 
اردویی که به میزبانی واحد بوش��هر دانش��گاه آزاد اس��لامی و با حضور استاندار 
بوشهر، معاون سیاسی اس��تاندار، رئیس شورای اسلامی بوشهر، معاون هماهنگی 
استان بوشهر، رئیس واحد بوشهر و مدیرکل تشکل های اسلامی و سیاسی دانشگاه 

آزاد اسلامی برگزار شد. 
مصطفی س��الاری، استاندار بوشهر در این مراس��م گفت: »دانشجویان آرمان خواه 
هستند و آرمان خواهی حسن آن هاست. دانشجویان آرمان خواه اهداف و آرزوهای 
بلند دارند، گرچه ممکن اس��ت نتوانیم به همه آنها برسیم اما اهداف را بلند دیدن 
و آرمان های مطلوب تعریف کردن برای تدوین نقشه راه هر جامعه ای یک حسن 
اس��ت که بتوانی��م آن چیزی را که تعریف می کنیم هرچند اندک عملی س��ازیم.« 
او تاکید کرد دانش��جویان را نبض جامعه می داند و گفت: »وقتی دانشگاه موجب 

رکود می ش��ود مطمئنیم که جامعه دچار رکود ش��ده و وقتی 
جامعه پویا باشد قطعا این پویندگی را اول در دانشگاه مشاهده 
می کنیم.«  او اسلامیت نظام را مدافع جمهوریت آن توصیف 
کرد و گفت: »اس��لام ما با اس��لام داعش و طالبان و القاعده 
و بوکوحرام تفاوت اساس��ی دارد و برداش��ت های انحرافی 
و خش��ونت گرایانه به اسلام خدش��ه وارد می کند.«  او افزود: 
»وقتی مقام معظم رهبری به جوانان غربی نامه می نویس��ند و 
به آنها گوش��زد می کنند که برداشت خود را از اسلام مستقیم 
کنند، قطعا برای صحیح کردن برداشت ها از دین مبین اسلام 
است.« سالاری کم حوصلگی مسئولان در مقابل دانشجویان 
را باعث رکود دانس��ت و گفت: »وادار کردن دانش��جویان به 
اینک��ه همان بگویید که ما می گوییم ی��ا همان بگویید که ما 
می خواهی��م، قطعا باعث رکود جامعه خواهد ش��د.« او ادامه 
داد: »از هم��ه فعالیت های اجتماعی و سیاس��ی دانش��جویان 
بوش��هر در چارچوب قوانین نهای��ت حمایت و همکاری را 
می کنیم و نیز از فعالیت های شما برای تبدیل دانش و علم به 

کسب وکار در قالب کارآفرینی برنامه ریزی می کنیم.« یوسف قیصری، رئیس واحد 
بوشهر هم در این مراسم گفت: »دانشگاه آزاد اسلامی آینده درخشانی دارد، چراکه 
آموزش محوری را پشت سر می گذارد و به سمت پژوهش محوری و کیفی سازی با 
سرعت پیش می رود و در آینده ای نزدیک به دانشگاه کارآفرین تبدیل خواهد شد.« 
او همچنین راه اندازی دانشکده های علوم پزشکی و پیراپزشکی را از نیازهای اصلی 
استان بوشهر دانست و تاکید کرد افزودن این دو دانشکده به واحد بوشهر می تواند 

باعث ارائه خدمات سلامت و بهداشت بهتر به مردم شود. 
علی قدمیاری، مدیرکل تش��کل های اسلامی و سیاسی دانش��گاه آزاد اسلامی در 
این مراس��م گفت: »با ایجاد گفتمان اعتدال در جامعه، دبیرخانه تش��کل ها از همه 
ظرفیت های موجود در تش��کل های دانشجویی و استادان در راستای ایجاد شور و 
نشاط سیاسی و اجتماعی در فضای دانشگاه استقبال می کند.« او چراغ راه تشکل ها 
را منویات مقام معظم رهبری و قوانین ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی دانس��ت و 
تاکید کرد از سلایق مختلف سیاسی در چارچوب قوانین و اصول حمایت خواهد 
شد. او گفت: »دانشگاه آزاد اسلامی بودجه خاصی از خود ندارد، بلکه تمام منابع 
آن از شهریه و پول دانشجویان تامین می شود. بنابراین موظفیم در حفظ این امانت 

نهایت تلاش خود را بکنیم.«

6 مرکز رشد و تحقیقات در دانشگاه آزاد 
اسلامی خراسان رضوی راه اندازی می شود

 راه اندازی مراکز رش��د و تاسیس ش��رکت های دانش بنیان از اولویت های اساسی 
دانش��گاه آزاد اسلامی در سال آینده است؛ معاون هماهنگی دانشگاه آزاد اسلامی 
استان خراسان رضوی هم از راه اندازی شش مرکز رشد و تحقیقات در واحدهای 
این اس��تان خبر داده و گفته اس��ت که مجوز این شش مرکز اخذ شده و مراحل 

راه اندازی آنها نیز در دست اقدام است. 
حس��نعلی زمانی در گفت وگو با آنا در تش��ریح طرح های اقتصادی دانش بنیان و 
س��رمایه گذاری اقتصادی واحدها و مراکز دانشگاهی دانشگاه آزاد اسلامی استان 
خراس��ان رضوی گفت: »مراک��ز تحقیقاتی بیولوژی کارب��ردی تکوین جانوری، 
پزش��کی )زکریا( و مهندسی پزش��کی در واحد مش��هد راه اندازی شده و مراکز 
تحقیقاتی »گل و گی��اه« در واحد تربت حیدریه، »گیاهان دارویی« و »متالورژی و 

خوردگی فلزات« در واحد نیشابور در دست اقدام است.«
زمانی مراکز رش��د راه اندازی ش��ده در دانشگاه آزاد اس��لامی خراسان رضوی را 
مرکز رش��د تجهیزات و فناوری های س��لامت واحد مشهد و مهندسی شیمی و 
انرژی واحد قوچان نام برد و گفت: »سه مرکز رشد، تولید و فرآوری محصولات 
کشاورزی در واحد سبزوار، علوم پزشکی- سلامت در واحد قوچان و واحدهای 
فناور نرم، مجازی، فکری و هوش��مند در واحد نیشابور در دست اقدام است که 

مجوزهای مربوط هم اخذ شده است.« 
معاون هماهنگی دانش��گاه آزاد اسلامی استان خراس��ان رضوی درباره راه اندازی 
شرکت های دانش بنیان گفت: »شرکت های »صنایع غذایی سحر سلامت« و »سبز 
اکسیر بیهق« در واحد سبزوار راه اندازی شده و برنامه ریزی های لازم برای راه اندازی 
شرکت های دانش بنیان »فیزیک کاربردی« واحد سبزوار، »داده کاوان آساک« واحد 
قوچان)عدم موافقت ش��ورای اقتصاد و سرمایه گذاری استان با مشارکت واحد(، 
»پیش��گامان سبز فناور زیلان« واحد قوچان و مشارکت در تاسیس شرکت »کهن 

یاران ابزار نوین« )کیان( واحد تربت حیدریه انجام شده است.«

دانشگاه گزارش مدیرکل دفتر برنامه ریزی آموزش عالی وزارت علوم خبر داد

نوبت به اصلاح آیین نامه آموزشی رسید

بع��د از اص��لاح آیین نامه هایی مانن��د آیین نامه 
انضباطی که حدود یک ماه پیش به دانش��گاه ها 
ابلاغ ش��د و همین ط��ور آیین نامه کرس��ی های 
آزاداندیش��ی، ب��ه نظر می رس��د ح��الا نوبت به 
آیین نام��ه آموزش��ی رس��یده اس��ت. البته نوبت 
بررسی این آیین نامه اوایل ترم تحصیلی گذشته 
یعن��ی اواخر مهرماه رس��یده بود ام��ا این روزها 
جزئیات بیش��تری درباره آن به گوش می رس��د. 
برای مثال مدیرکل دفتر برنامه ریزی آموزش عالی 
وزارت علوم از تهیه آیین نامه آموزشی دوره های 
کارشناس��ی و کاردان��ی و پیش نوی��س آیین نامه 
آموزش��ی دوره کارشناسی ارش��د خبر می دهد و 
می گوید: »آیین نامه آموزش��ی دوره های کاردانی 
و کارشناس��ی تهی��ه و در ش��ورای برنامه ریزی 
آموزشی مطرح ش��د. همچنین یک کمیته فرعی 

تعیین ش��ده که ن��گاه مجددی به ای��ن آیین نامه 
پیشنهادی داشته باش��د تا در جلسه بعدی شورا 

مطرح و تصویب شود.«
او درب��اره زمان ابلاغ آیین نامه آموزش��ی اصلاح 
ش��ده به مراکز آموزش��ی ه��م می گوی��د: »این 
آیین نامه به مراحل نهایی بسیار نزدیک شده است 

و احتمالا به زودی ابلاغ می شود.«
عبدالرحیم نوه ابراهیم در گفت وگو با فرهیختگان 
درباره جزئیات تغییرات اعمال شده در آیین نامه 
آموزشی می گوید: »آیین نامه جدید مانند آیین نامه 
قبلی تمام مس��ائل آموزش��ی را در برمی گیرد اما 

تغییراتی مانند حذف نمرات تک رقمی از کارنامه 
و همین طور سنوات هر دوره جزئیاتی هستند که 

با نگاه تازه ای بررسی شده اند.«
او ادامه می دهد: »اصلاحات انجام شده در مورد 
برنامه های درسی هم اتفاق افتاده است و در این 
زمینه از اس��تادان و کارشناس��ان هر رشته کمک 
گرفته ایم و درس به درس موضوعات را بررسی 

کرده ایم.«
نوه ابراهیم درباره ابعاد تغییرات انجام ش��ده هم 
می گوید: »نگاه ما فقط در مورد تغییر قوانین و مفاد 
آیین نامه نیست بلکه دو اتفاق دیگر هم در مورد 
آیین نامه آموزشی رقم خورده است؛ یکی تقویت 
نظارت هاس��ت و دیگری ابهام زدای��ی از قوانین 
گذش��ته. به این معنی ک��ه اولا ابزارهای نظارتی 
در امور آموزش��ی را تقویت کرده ایم که بر بحث 
اجرای آیین نامه آموزش��ی هم توسط مسئولان و 
هم دانشجویان با قوت بیشتری نظارت می کند. از 
طرفی ابهام هایی که در گذشته در آیین نامه وجود 
داشت و باعث سردرگمی دانشجوها و مسئولان 

می شد را روشن و شفاف کرده ایم.«

0913297 
ب��ا س��لام، اززحم��ات وخدماتی 
که جن��اب آق��ای می��رزاده برای 
دانش��گاه های آزاد می کشند کمال 
تشکر را دارم. س��لامتی، موفقیت 
و پیروزی ت��ان را از خداوند متعال 

مسئلت دارم. 
0913974 

در  کارکن��ان  تحصی��ل  ادام��ه 
واحدی که ش��اغل هس��تندباعث 
شده؛  بس��یاری  سوءاس��تفاده های 
برای حفظ آبروی دانشگاه اقدامی 

کنید. 
0910477 

م��ورد  در  می کن��م  خواه��ش 
بازنشستگی پیش از موعد خانم ها 
ب��ا 20 س��ال س��ابقه کار یک خبر 
خوب به م��ا کارکنان زودتر اعلام 
کنید که آیا ش��دنی اس��ت یا نه تا 

خیال مان راحت شود.
0933020 

ب��ا س��لام. تبعی��ض بی��ن حقوق 
کارکنان و اس��اتید بی��داد می کند، 

لطفا رسیدگی کنید.
0912555 

با س��لام. از رئیس محترم دانشگاه 
آزاد اس��لامی تقاض��ا داری��م ب��ا 
مرخصی زایم��ان 9 ماهه موافقت 
کنند تا نوزادان کارمندان دانش��گاه 
ه��م مث��ل کارمن��دان دولتی مدت 
بیش��تری از وجود م��ادر بهره مند 

شوند.
0912572 

س��لام. می��زان حق��وق کارمندان 
دانش��گاه کم اس��ت. لطف��ا برای 
آنه��ا مانن��د هیات علم��ی افزایش 

25درصدی در نظر گرفته شود.
0914419 

 آی��ا واقعا ای��ن عدالت��ه؟ حقوق 
کارمندان کجا و هیات علمی کجا؛ 
تف��اوت اینقدر، ح��الا هم افزایش 
14درص��د کارمن��د و 25درص��د 
هیات علم��ی. س��واره از پیاده کی 

خبر داره.

سرپرست دانشگاه پیام نور: 
تکلیف واحدهای زیان ده را 

روشن می کنیم

گستردگی دانشگاه های زیرمجموعه 
وزارت عل��وم که یکی از اقدامات 
دولت نهم و دهم بوده حالا تبدیل 
به مش��کل عمده ای��ن وزارتخانه 
شده است، مش��کلی که مسئولان 
ت��لاش می کنند از راه های مختلف 
آن را ح��ل کنند. یکی از این راه ها 
دانش��گاه های  واحدهای  تجمی��ع 

غیرانتفاعی و پیام نور است. 
البته این تصمیم جدیدی نیست و 
مدت هاس��ت که تعیین واحدهای 
زیان ده و روشن کردن تکلیف آنها 
در کن��ار تجمی��ع واحدهای دیگر 
در دستور کار این دانشگاه ها قرار 
گرفته اس��ت. حالا هم سرپرست 
دانش��گاه پیام نور ب��ر این موضوع 
تاکید کرده و گفته اس��ت: »تلاش 
بر این اس��ت با پیگیری و دریافت 
مصوب��ه 31 تیر 93 هی��ات امنای 
دانش��گاه پیام نور با انجام تغییرات 
س��اختاری و اصلاح آیین نامه های 
مربوط��ه، اختی��ارات بیش��تری به 
و  مراک��ز  و  اس��تانی  س��تادهای 
واحده��ای پیام ن��ور تفویض کنیم 
ت��ا آنها قادر باش��ند با س��رعت و 
سهولت بیش��تری وظایف خود را 

به انجام برسانند.«
محمد سرلک در مورد برنامه های 
واحدهای  برای  پیام نور  دانش��گاه 
زی��ان ده، گفت��ه اس��ت: »این یک 
اص��ل مس��لم مدیریتی اس��ت که 
مراک��ز و واحدهای��ی ک��ه نتوانند 
فراتر از نقطه س��ر به س��ر فعالیت 
کنن��د در وضعی��ت هش��دار قرار 
می گیرن��د و چنانچه مدیریت آنها 
نتوانند در دوره ای معقول با اتخاذ 
تدابی��ری لازم و افزایش بهره وری 
حضور خود را از وضعیت هشدار 
خ��ارج کنن��د، بدیه��ی اس��ت با 
همفکری مجمع نمایندگان اس��تان 
و مس��ئولان محت��رم وزارت علوم 
 در مورد آینده آنه��ا تصمیم گیری 

خواهد شد.«

محمدامین قانعی راد، رئیس انجمن جامعه شناسی 
ایران باور دارد نظام آموزش�ی کشور نیازمند یک 
دگرگونی کلی است. او به ایسنا گفته است: »این 
نظام آموزش�ی تعداد زیادی مقال�ه و مقاله نویس 
تولید می کند اما توانایی تولید بینش منسجم کننده 
و وحدت بخش�نده در علم را ندارد.« ضعفی که به 
گفته او بخش�ی از آن مربوط به اس�تادان و برخی 
دیگ�ر مرب�وط ب�ه دانش�جویان اس�ت. یک�ی از 
انتقادات او به آموزش عالی، گسس�ته بودن رابطه اس�تاد و دانشجو است: »نظام 
واحدی در آموزش عالی امکان ایجاد یک رابطه مداوم و طولانی را برای دانشجو 
و استاد فراهم نمی کند. ارتباط استاد با دانشجو یک رابطه گسسته است. ارتباط 
اس�تاد و دانش�جو بعد از گذراندن یک درس در یک ترم قطع می شود.« ارتباطی 
ک�ه عامل ایجاد بینش، جدای از انتقال دانش اس�ت. بین�ش به گفته قانعی راد به 
دانشجو کمک می کند که دانش های پراکنده را در ذهنش ساماندهی و تجمیع کند 

و به صورت کلیت یکپارچه درآورد. 

دانشگاه های هنر کشور با مشکل کمبود استاد مواجه 
هستند. فرهنگ مظفر، رئیس دانشگاه هنر اصفهان 
می گوید: »رشته های هنری دانشگاه ها از نظر تعداد 
هیات علمی و جذب استاد دچار مشکل هستند.« او به 
خبرگزاری مهر گفته است: »دانشگاه های دولتی در 
تاش هستند هنر را در آموزش عالی با کیفیت ارائه 
دهند ولی تعداد اس�تاد هنر کم است. یعنی استادان 
رتبه بندی ش�ده، اس�تادیار، دانش�یار و استاد کامل 
بس�یار کم است. در دانشگاه های اصفهان، تهران، تبریز و شیراز استاد کامل بسیار 
کم اس�ت و تعدادی هم که بودند، بازنشس�ته ش�دند.« بنا به گفته او بخشی از این 
مشکل در مهارتی بودن استادی در رشته های مختلف هنری است، چراکه استادانی 
وجود دارند که در حوزه کاری خود استاد کامل هستند اما مدرک تحصیلی ندارند. این 
استادان از نظر دانشگاه ها مربی تلقی می شوند. مظفر خبر داده که تعداد دانشیاران 
رشته های هنر در دانشگاه متبوعش به تازگی افزایش یافته اما تاکید کرده است در 

زمینه تعداد و جذب اعضای هیات علمی این دانشگاه با کمبود اساسی مواجه است. 

چهره سیاست وزیر سابق ارشاد مطرح کرد

حمایت از افزایش ظرفیت تحصیلات تکمیلی
»با توجه به ش�رایط کنونی کشور احتیاج به تربیت نیروهای 
کارآمد داریم، به ویژه اینکه اکنون ما با س�یل انبوه متقاضیان 
تحصی�ات تکمیل�ی در مقطع دکت�ری و کارشناسی ارش�د 
روبه رو هستیم، حال که دانشگاه آزاد اسامی عزمش بر این 
است که این ظرفیت را پوشش دهد باید سرمایه گذاری ها و 
حمایت های لازم انجام شود.« سیدمحمد حسینی، وزیر ارشاد 
دولت پیش�ین که عضو هیات امنای استانی کرمان دانشگاه 
آزاد اسامی هم هست با این سخنان خواستار حمایت نهادها 
از افزایش ظرفیت تحصیات تکمیلی در دانشگاه آزاد اسامی شده است. حسینی تاکید کرده 
باید نیازهای دانشجویان در داخل کشور پاسخ داده شود تا آنها احساس نکنند این نیازها در 
خارج از کشور پاسخ داده می شود و ایران را ترک کنند. حسینی همچنین تبدیل به احسن اموال 
مازاد دانشگاه و متوقف شدن توسعه کمی را رویکردهای مناسب دانشگاه آزاد اسامی دانسته 
و در مورد مدیریت حمید میرزاده، رئیس دانشگاه آزاد اسامی گفته است: »میرزاده تجربیات 
اجرایی فراوانی دارد و در دولت سال های سال حضور داشته است، در حوزه آموزش عالی هم 
سابقه خوبی دارد و در این حوزه فعال و کوشا بوده است. به نظر می رسد می توانیم شاهد ارتقای 

کیفیت فعالیت های آموزشی، پژوهشی و حتی موضوع کارآفرینی باشیم.«
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به مدیران 
پژوهشی 

دانشگاه آزاد 
اسامی دستور 

داده شد  کارگروه 
ویژه ای در این 
زمینه تشکیل 
شود و نتایج 

تمام تحقیقاتی 
که در این زمینه 
انجام شده است 
اعم از پروژه های 

تحقیقاتی و 
پایان نامه ارائه 

شود

محمدامین قانعی راد: 

نظام آموزشی نیازمند دگرگونی کلی است

رئیس دانشگاه هنر اصفهان مطرح کرد

کمبود استاد در رشته های هنری

دانشگاه آزاد 
اسامی آینده 

درخشانی 
دارد، چراکه 

آموزش محوری 
را پشت سر 

می گذارد و با 
سرعت به سمت 
پژوهش محوری 

و کیفی سازی 
پیش می رود و در 

آینده ای نزدیک 
به دانشگاه 

کارآفرین تبدیل 
خواهد شد


